
تضمین 25 هزار شغل در حوزه حجاب  با راهکاری ساده
گفت و گوی »جوان« با مدیرعامل انجمن تولیدکنندگان محصولات حجاب

300 میلیون دلار موزي که امسال وارد شده، 
15 روزه خورده و تمام مي ش�ود اما در حوزه 
تولید کالاي حجاب و چادر مش�كي در حال 
حاضر 20 تا 25 هزار نفر مشغول کار هستند 
و این عدد بسیار بزرگي است که باید به آن 
توجه شود اما به دلیل همین بي توجهي ها و 
نبود مواد اولیه کار موجب شده است از این 
25 هزار نفر حدود 20، 30 درصد بیكار شوند. 
از س�وي دیگر نیز قیمت چادر چه�ار برابر 
شده و چادر 100هزار توماني حالا به 400 هزار 

تومان رسیده است

انجم�ن  مدیرعام�ل  سلیماني!ش�ما  آق�اي 
تولیدکنندگان محصولات حجاب و یكي از بانیان 
اصلي نذر حجاب هستید. برایمان بگویید ایده 

نذر حجاب چگونه شكل گرفت و اجرایي شد؟
من از توليدكنندگان قديمي هس��تم و نزديك 44 سال است 
در اين صنعت كار مي كنم و در حوزه توليد محصولات حجاب 
هم از سال 81 جزو اولين هايي هستيم كه چادر توليد كرديم. 
انگيزه اين كار هم براي من بيش از اقتص��ادي، اعتقادي بوده 
اس��ت،چراكه كار در حوزه هاي ديگر هم راحت تر اس��ت و هم 
من تخصص لازم را براي آن دارم. بعد از چند س��ال فعاليت در 
عرصه توليد محصولات حجاب ما متوجه ش��ديم كه مش��كل 

توليد نداريم. 
چطور؟

 توليدكنندگان زيادي وارد اين عرصه شده اند و كالاي حجاب 
به اندازه كافي هست،مشكل اين عرصه قيمت و كيفيت است. ما 
توليدكنندگاني داريم كه سودهاي صددرصدي و بيشتر روي 
چادر مي كش��ند. به همين دليل هم ايده ن��ذر حجاب به ذهن 
ما رس��يد. البته اين ايده را از توليدكننده ديگري كه در حوزه 
چادرهاي س��فيد كار را ش��روع كرده بود و تعويض چادرهاي 
سفيد كهنه با نو را انجام مي داد گرفتيم و با همكاري بنياد ملي 
مد و لباس به همراه دو توليدكننده ديگر حوزه حجاب سال 95 
نذر حجاب را براي تعويض چادرهاي مش��كلي كهنه با نو آغاز 
كرديم. بدين منظور ما دو م��دل از چادرهايمان را نذر حجاب 
و س��ود بازرگاني آن را حذف كرديم. چادرها از سوي بانواني از 
سوي بنياد مد و لباس تأييد و استاندارد سازي شد و كار دوخت 
را با پارچه هاي كره اي آغاز كرديم. مدل هاي چادر دانشجويي و 
خبرنگاري به عنوان مدل هاي نذر حجاب انتخاب شد و ما 120 
هزار چادر را با حذف واسطه به صورت مستقيم عرضه كرديم كه 

با استقبال بي نظير مردم مواجه شد. 
چرا در ازاي چادرهاي کهن�ه؟ این چادرها براي 

شما چه کاربردي داشت؟
ما با اين كار از منظر زيباشناسي مي خواستيم چادرهاي كهنه 
را از س��طح جامعه جمع كنيم كه قابل بازيافت و استفاده هم 

نيست. 
چطور شما در دوخت رایگان چادر فعال بودید؟ 

بخش ترويجي نمايش��گاه قرآن با بنياد ملي مد و لباس است و 
ما در دو سال گذش��ته بخش كارگاهي كار را با خياط هايمان 
بر عهده داش��تيم و نزديك 3، 4 هزار چادر در نمايشگاه قرآن 
دوخته ش��د. البت دوخت رايگان را در مجموع��ه خودمان در 
روزهاي پنج شنبه در راستاي هدف نذر حجاب انجام مي دهيم 
و چادر افرادي را كه ثبت نام مي كنند برايشان رايگان مي دوزيم. 
دوخت رايگان چادر به نظرم نذري مداوم است و تا زماني كه فرد 

از اين چادر استفاده مي كند اثر خيرش ادامه دارد. 
صرف نظر از بحث هاي معنوي و نذر حجاب شما 
با ش�رکت در چنین اقدامي به نوعي تبلیغات و 
برندینگ محصولات خودتان را هم پیش مي برید 
و در تمام دنیا هم مباحث مسئولیت اجتماعي و 
مشارکت بخش خصوصي در این حوزه با اهداف 
تجاري و اقتصادي صورت مي گیرد. به طور یقین 
برند شما هم با حضور در این طرح بیش از پیش 
مطرح شده اس�ت. با چنین س�از و کاري به نظر 

شما آیا همچنان مي توان این طرح را نذر حجاب 
گذاشت؟ سهم برندینگ شما در این میان چقدر 

بوده است؟
 من در مرز بازنشستگي هس��تم و به قول معروف »آردهايمان 
را بيخته اي��م و الك هايم��ان را آويخته ام.« فرزن��دان من هم 
دانشگاهي هستند و وارد ش��غل من نشدند، بنابراين به محض 
اينكه من بخواهم بازنشسته شوم برندم هم تعطيل مي شود و با 
هدف برندينگ وارد اين عرصه نشدم. دو توليدكننده محصولات 
حجاب ديگري هم كه  وارد اين طرح ش��دند به احترام اين نذر 
وارد كار ش��دند. آنها به قدري برندشان معروف است كه نيازي 
به معروف شدن از اين طريق ندارند. يكي از اين برندها تنها در 
تهران 90 شعبه دارد و برند ديگر نيز 60، 70 نمايندگي دارد و 
محصولاتشان را صادر مي كنند و آنچنان سرشان شلوغ است كه 

به تعهداتشان نمي رسند. خود ما هم همين طور هستيم. 
با تمام اینها اما برند شما و دو تولیدکننده دیگري 
که اشاره داشتید روي این چادرها مي خورد و نذر 
حجاب با شما شناخته مي ش�ود که این خودش 
موجب مي گردد برند ش�ما بیش از پیش بر س�ر 

زبان ها بیفتد، قبول ندارید؟
طبيعي است كه اين طرح ما را بيشتر شناسانده است اما حقيقتاً 
روزي كه ما اين كار را شروع كرديم اصلًا به اين فكر نكرديم كه 
مشتريانمان زياد شوند و بخواهيم كار تبليغاتي راه بيندازيم. آثار 
مثبت اين كار نه فقط براي ما بلكه يكي از افتخارات بنياد ملي 
مد و لباس هم هست و آقاي قبادي دبيركارگروه ساماندهي مد 
و لباس هم از اين طرح به عنوان طرح ملي فردوس ياد كرده اند 

اما هدف ما تنها نگاه معنوي به اين بخش بود. 
انتقاداتي به کیفیت دوخت و پارچه هاي شما وارد 

مي شود. چقدر این انتقادات را وارد مي دانید؟
اگر مي شد نظرسنجي كنيم مي ديديد كه ما از بهترين نوع حرير 
اسود براي دوخت اين چادرها اس��تفاده كرديم. ما ادعا كرديم 
مي خواهيم كار فرهنگي كنيم. روزي كه انجمن توليدكنندگان 

تخصصي حجاب راه اندازي ش��د ما قرار گذاش��تيم كه اولويت 
اولمان براي اين كار فرهنگي اس��ت و اولويت بعدي اقتصادي 

است. در كنار اين بنياد ملي مد و لباس ناظر ماست. 
گفتید که مدل هاي چادر دانشجویي و خبرنگاري 
را ب�راي نذر حج�اب انتخاب کردی�د. دلیل این 

انتخاب چه بود؟ 
چون اينها جزو پوش��يده ترين چادرهايي اس��ت ك��ه در حال 
حاضر دوخته و عرضه مي ش��ود؛ چادرهايي شبيه چادر سنتي 
كه جاي دس��ت دارد.علاوه بر اين ما سعي مي كنيم چادرهاي 
آزادتري را بدوزيم. اصطلاحاً از يك طاقه 50 ياردي اغلب 20 
چادر دانشجويي دوخته مي ش��ود اما ما 19 چادر مي دوزيم و 
پارچه بيشتري مصرف مي كنيم تا چادري گشادتر و پوشيده تر 

بدوزيم. 
شما اشاره داشتید که نذر حجاب را با پارچه هاي 
چادري ک�ره اي آغاز کردید. ب�ا عنایت به اینكه 
تأکید دارید هدف شما از این کار نگاه معنوي به 
موضوع حجاب بوده اس�ت چرا به بحث حمایت 
از تولید ملي بي توج�ه بودید و از پارچه خارجي 

کمتر استفاده نكردید؟ 
سه سال پيش كه ما اين كار را آغاز كرديم پارچه ايراني از كيفيت 
لازم برخوردار نبود. ما سال گذش��ته اعلام آمادگي كرديم تمام 
محصول كارخانه چادر مشكي شهركرد را براي دوخت محصولات 
حجاب و نذر حجاب بخريم. از برج پنج س��ال گذشته تا الان كه 
هفت ماه است اين كارخانه به تعهداتش عمل نكرده است و اگر بنا 

بوده 20 هزار متر پارچه به ما بدهند 5 هزار مترش را داده اند. 
چرا؟

ي��ك روز مي گوين��د رن��گ نداري��م، ي��ك روز مي گوين��د 
دستگاه هايمان خراب است. 

با توجه به نیاز گس�ترده کش�ور به پارچه چادر 
مشكي چرا تنها یك تولیدکننده داریم؟

اين نكته بس��يار مهمي اس��ت. ما بين 90 تا 100 ميليون متر 

پارچه چادر مشكي در س��ال نياز داريم و اين كارخانه 7 درصد 
نياز كش��ور را توليد مي كند. از اين توليد ه��م بخش كوچكي 
به توليدكنن��ده داده مي ش��ود و بقيه را به دلال ه��ا مي دهند 
و توليدكننده باي��د از دلال خريد كند. از س��وي ديگر پارچه 
11 هزار توماني سال گذشته را امس��ال متري 26 هزار تومان 

مي فروشند؛يعني بيش از دو برابر !
آيا مواد اوليه وارداتي ما براي توليد چادر مش��كي 120 درصد 
رشد داشته كه اين كارخانه قيمت پارچه اش را 120 درصد بالا 

برده است. 
بنا به گفته هاي شما 93 درصد نیاز کشورمان به 
چادر مش�كي از واردات تأمین مي شود. در این 

بخش با چه مشكلاتي مواجه هستید؟ 
همانطور كه اشاره داشتيد 93 درصد نياز كشور به چادر مشكي 
از واردات تأمين مي ش��ود؛ وارداتي كه ب��ا ارز 14 هزار و 500 

توماني انجام مي گيرد. 
آیا پارچه چادري جزو کالاه�اي حمایتي دولت 

نیست؟ 
جالب است كه در فهرست كالاهاي مورد حمايت دولت كه ارز 
دولتي مي گيرند كالاهايي همچون مربا، ژله، كلاه گيس يا غذاي 
سگ و گربه قرار دارد اما مواد اوليه چادر مشكي در اين فهرست 
نيست. اين كالاها كالاهايي خدماتي است. 300 ميليون دلار 
موزي كه وارد مي ش��ود 15 روزه خورده و تمام مي شود اما در 
حوزه توليد كالاي حجاب و چادر مشكي در حال حاضر 20 تا 
25 هزار نفر مشغول كار هستند و اين عدد بسيار بزرگي است 
كه بايد به آن توجه شود اما به دليل همين بي توجهي ها و نبود 
مواد اوليه كار موجب شده است از اين 25 هزار نفر چيزي حدود 
20، 30 درصد بيكار شوند. از سوي ديگر نيز قيمت چادر چهار 
برابر ش��ده و چادر 100هزار توماني حالا ب��ه 400 هزار تومان 
رسيده است. اين بدين معناست كه خانم هاي محجبه ما جريمه 
مي دهند! مگر قانون ما روي بحث حجاب تأكيد ندارد؟ در حال 
حاضر اتحاديه ها همه نوع پارچه را با ارز نيمايي توزيع مي كنند و 
الان نوبت پانزدهم آن هم توزيع شده است اما براي چادر مشكي 
حتي ارز نيمايي هم اختصاص داده نمي شود. هر چند با عنايت 
به سهم 93 درصدي واردات براي چادر مشكي ارز نيمايي هم 

تأثير چنداني روي قيمت چادر مشكي ندارد. 
به نظر مي رسد قیمت چادر مشكي در کشورهاي 
دیگر مناسب تر از ایران باش�د. چرا این کالا در 

ایران اینقدر گران است؟
قيمت جهاني چادر مشكي در كره،چين و اندونزي بين 1/5 تا 
2 دلار است. ما با 100 ميليون دلار مي توانيم 50 ميليون متر 
پارچه وارد و نياز كشور را تا يك س��ال تأمين كنيم و با اين كار 
تا حدود 50 درصد از قيمت چادر مش��كي را تعديل نماييم. ما 
همين اواخر 300ميليون دلار موز وارد كرديم. اگر 100 ميليون 
تومان از اين پول را ب��راي واردات 50 ميليون متر پارچه چادر 
مشكي هزينه مي كردند تا يك س��ال اين 25 هزار نفري كه در 
صنعت توليد كالاي حجاب كار مي كنند مي توانستند با خيال 
راحت به كار توليد بپردازند و تا يك سال شغلشان تضمين باشد. 
اين از منظر اشتغالزايي، اما از منظر اعتقادي من ترجيح مي دهم 
سكوت كنم. تنها به همين بسنده مي كنم كه مشكلات توليد در 
كشور ما زياد است و توليدكنندگان به واسطه عشق و تعهدشان 

در صحنه باقي مانده اند. 

 نذر حجاب و دوخت رایگان چادر 
در نمایشگاه قرآن امسال تعطیل شد!

در حالي كه طي س��ال هاي اخير بخش ف��روش محصولات حجاب يكي 
از بخش ه��اي جانبي نمايش��گاه قرآن بود،  اما نمايش��گاه قرآن امس��ال 
فروش��گاهي بزرگ را در كنار خ��ود تجربه مي كند و ديگر بنا نيس��ت با 
فعاليت هايي همچون ن��ذر حجاب يا دوخت رايگان چادر تلاش��ي براي 
گسترش فرهنگ عفاف و حجاب در جامعه صورت گيرد. اين در شرايطي 
است كه استقبال مردم از اين نمايشگاه در س��ال هاي گذشته به واسطه 
اجراي چنين طرح هايي بود و در غير اين صورت نمايش��گاه قرآن هم به 
يك نمايشگاه فصلي براي فروش كالا تبديل مي شود و اين مسئله از شأن 
چنين نمايشگاهي به دور است. اما با تمام اينها تصميم برگزاركنندگان اين 
نمايشگاه اين بوده كه امسال بخش عفاف و حجاب نمايشگاه قرآن از بخش 
فروش جدا شود و ديگر از نذر حجاب يا دوخت رايگان چادر خبري نباشد. 
محمدتقي حق بين، مسئول بخش فروش نمايشگاه بين المللي قرآن در 
اينباره به » جوان« مي گويد:»بخش عفاف و حجاب، كتاب يا محصولات 
فرهنگي و بخش هايي با فعاليت هاي ترويجي از بخش فروش نمايشگاه جدا 
شده است.« به گفته وي بخش هاي فروش از بخش هاي ترويجي در حوزه 
كتاب و محصولات فرهنگي سال هاي قبل هم جدا شده بود اما بخش عفاف 
و حجاب امسال جدا شده است. لذا بخش هاي ترويجي همچون نذر حجاب 

و دوخت رايگان چادر امسال در نمايشگاه قرآن وجود ندارد!
حق بين درباره برنامه امسال نمايشگاه قرآن در بخش عفاف و حجاب 
مي افزايد:» بخش عف��اف و حجاب امس��ال ش��امل توليدكنندگان، 
 توزيع كنندگان و فروش��ندگان اس��ت كه در هر بخ��ش هم تفكيك 
موضوعي داري��م. در بخش توليدكنن��دگان، توليدكنندگان چادر در 
اولويت اول هستند،  اولويت بعدي شال و روسري است و اولويت سوم 
هم ملزومات حجاب است.« وي تأكيد مي كند: »نگاه اصلي اين بخش 

به توليد است.« 
وقتي فعاليت هاي نمايش��گاه ق��رآن تنها با نگاه اقتص��ادي و به بخش 
فروش محدود شود اصلي ترين سؤال اين است كه چه كسي بناست بر 
لباس هاي عرضه ش��ده در اين بخش نظارت كند. حق بين در اينباره با 
اشاره به اينكه از بنياد ملي مد و لباس در اين حوزه كمك خواسته اند، 
مي افزايد:» آنها براي كارشان شرايطي داشتند كه به تفاهم نرسيديم اما 
براي بخش هاي نظارتي و كارشناس��ي از همان انجمن توليدكنندگان 
پوشاك اسلامي استفاده كرديم كه همه نيروهاي معتقد و با دغدغه هاي 

فرهنگي هستند.« 
مسئول بخش فروش نمايشگاه بين المللي قرآن معتقد است امسال هم 
به دليل حضور توليدكننده و حذف واس��طه ها قيمت ها نسبت به بيرون 
مناسب تر است و اس��تقبال مردم در سال هاي گذشته نش��انه اي از اين 
تفاوت قيمت هاست. اين در حالي است كه شايد يكي از مهم ترين دلايل 
استقبال مردم از بخش فروش نمايشگاه قرآن در حوزه عفاف و حجاب به 
واسطه طرح هاي ترويجي همچون طرح فردوس و نذر حجاب يا دوخت 
رايگان چادر بود. با تمام اينها حق بين اشاره مي كند در اين طرح ها اتفاق 
ويژه اي نيفتاده است بلكه توليدكننده با حاشيه سود كمتر فروش بيشتري 

را تجربه مي كند. 

 پیام فرهنگي و دیني دختر محجبه ایراني 
در دل امریکا

در آشفته بازار انتشار فيلم ها و تصاوير مختلف از وقايع تلخ و تأمل برانگيز، 
انتشار ويدئويي كوتاه در فضاي مجازي جاني تازه به كالبد هر ايراني دميد و 
گرماي افتخار به زن مسلمان و محجبه ايراني را زير پوست يكايك افرادي 
كه اين ويدئو را ديده اند دواند. ويدئويي كه ش��ايد به نسبت ويدئوهايي با 
روايت هاي تلخ كمتر ديده ش��د، چراكه به قول غربي ها » خبر بد«،  » خبر 
خوب«  است و بيشتر انتشار مي يابد و بهتر ديده مي شود. اما خبري به اين 
خوبي حيف است كه ميليون ها بار ديده نشود و پيام فرهنگي و معارفي اين 

دختر جوان ايراني به دست تمام مردم دنيا نرسد. 
در اين فيلم كوتاه وقتي اين دختر جوان ايراني روي س��ن دعوت مي شود 
تا مسئولان دانشگاه مدرك فارغ التحصيلي اش را به او تقديم كنند وي با 
قرار گرفتن روي س��ن پرچم منقش به نام حضرت زهرا )س( را در دست 
مي گيرد و در برابر حاضران نشان مي دهد. اين كار با تشويق و دست زدن 

حضار مواجه مي شود. 
 تصاوير برافراشته شدن پرچم يا فاطمه)س( در مراسم فارغ التحصيلي در 
يكي از دانشگاه هاي ايالت كاليفرنياي امريكا توسط بانوي محجبه ايراني 
نه فقط توانست توجه حاضران در اين مراسم را به خود جلب كند بلكه به 
زيباترين شكل ممكن پيام اسلام شيعي و زن مس��لمان ايراني را به تمام 

جهان مخابره كرد. 
اين بانوي مسلمان ايراني در يكي از دانشگاه هاي ايالت كاليفرنيا در رشته 

»توسعه انساني با محور مديريت آموزش« فارغ التحصيل شد. 
دختر جوان كش��ورمان درباره انگيزه اش از اين رفتار زيبا اينگونه توضيح 
مي دهد: »بارها هموطنانم هنگام پيروزي در ميادين ورزشي، پرچمي را 
كه به نام يكي از ائمه)ع( مزين شده بود، بالا برده اند ولي متأسفانه خود من 
تاكنون شاهد اين اتفاق در مجامع علمي نبوده ام و هميشه آرزويم اين بوده 

كه بتوانم الگوي زندگي خودم را به ديگران نيز معرفي كنم.« 
اما حركتي كه براي رضاي خدا و نيتي خالص پش��تش باش��د با استقبال 
ديگران مواجه مي شود. به همين دليل هم واكنش افراد حاضر در اين مراسم 
به رفتار اين بانوي مسلمان مثبت بوده است. خودش مي گويد: »با اين كار 
در ذهن حاضران اين سؤال پيش آمده بود كه اين شخص كيست و من در 
پاسخشان اينطور توضيح دادم كه روي اين پرچم نام الگوي زندگي من حك 
شده، كسي كه باعث شده است من رشد كنم و امروز به اينجا برسم و هميشه 

در همه مراحل زندگي ام وجودش را در كنار خودم حس كرده ام.«
وي در توصيف ش��خصيت حض��رت زهرا)س( ب��راي آنهايي ك��ه درباره 
ويژگي هاي صاحب اين پرچم مي پرس��ند اينگون��ه توضيح مي دهد:»در 
توضيح ش��خصيت حضرت فاطمه زهرا)س( به آنها گفت��م الگوي من در 
زندگي اين خانم اس��ت كه در شب عروس��ي اش لباس عروسي خود را به 
مستمند بخشيد. او كسي اس��ت كه س��ه روز خودش و خانواده اش روزه 
گرفتند و هر شب هنگام افطار غذايش��ان را به مستمندان بخشيدند و... و 
چون آنها ش��ناختي از بزرگان دين ما ندارند يا اطلاعاتي كه دارند درست 
نيست، باور اين مسائل هم برايش��ان بسيار جالب است و نمي توانند درك 

كنند كه مگر انساني مي تواند اينگونه زندگي كند.«
وي اميدوار است اين كار در بين ديگر عزيزان دانشجوي ايراني و مسلمان 
كه در جايگاه هاي ويژه علمي دنيا قرار مي گيرند، نهادينه ش��ود تا چنين 

روش هايي سهم كوچكي در معرفي بزرگان دينمان داشته باشد.

کبری فرشچی

مریم زاهدی

چند سالي مي ش�ود که ماه رمضان و بهار قرآن و نمایشگاه بین المللي قرآن کریم 
نذر ت�ازه اي را در حوزه نذره�اي فرهنگي معرفي کرده اس�ت؛نذر حجاب. بخش 
عفاف و حجاب در نمایش�گاه بین المللي قرآن حالا دیگر به یكي از اجزاي اصلي 
و جدانش�دني نمایش�گاه قرآن کریم تبدیل شده اس�ت.غرفه هاي گوناگوني که 
انواع و اقسام کالاهاي حجاب از س�اق دست گرفته تا روس�ري و انواع مدل هاي 
چادر مش�كي و رنگي را عرضه مي کنند. اما سه س�ال پیش بود که نذر حجاب یا 
طرح فردوس با همكاري کارگروه س�اماندهي مد و لباس و انجمن تولیدکنندگان 
محصولات حجاب راه اندازي ش�د؛ طرحي که چادرهاي مش�كي کهنه را تحویل 

مي گرفتند و به ج�اي آن چادري نو تحوی�ل مي دادند. مجریان ای�ن طرح و بنیاد 
ملي مد و لباس ادعا دارند چادرهاي طرح فردوس به قیمت تمام ش�ده و با حذف 
س�ود بازرگاني به دس�ت مصرف کننده داده مي ش�ود و هدف از اجراي این طرح 
توس�عه فرهنگ نذر و عرضه محصولات عفاف و حجاب است. هدف از اجراي این 
طرح هر چه که بود با استقبال مردم مواجه ش�د به طوري که آمار فروش چادر در 
طرح نذر حجاب به 120 هزار عدد رس�ید. طرح فردوس یا همان نذر حجاب با این 
فروش گس�ترده موافقان و منتقداني را با خود همراه کرد. انتقادات پیرامون این 
طرح اما بیش�تر از منظر قاب بندي ام�ري تجاري و اقتصادي ب�ا مباحث معنوي و 

انگیزه هاي الهي مطرح مي شود؛ موضوعي که اسدالله سلیماني،مدیر عامل انجمن 
تولیدکنندگان محصولات حجاب دربرابر آن حاضر اس�ت قسم جلاله بخورد که 
هدفش�ان براي ش�روع این نذر تنها بحث معنوي آن بوده هر چند خ�واه ناخواه 
نذر حجاب به گسترش کار و شناخته ش�دن برندهایي که در اجراي آن مشارکت 
داشتند کمك کرده است. وي دل پري از ش�رایط موجود دارد؛ شرایطي که ادامه 
کار و روزي 25 هزار نفر ش�اغل در حوزه تولید کالاي حجاب را در هاله اي از ابهام 
قرار داده و موجب ش�ده اس�ت بخش�ي از این نیروها تعدیل ش�وند. آنچه در پي 
مي آید ماحصل گفت وگوي ما با این فعال حوزه محصولات حجاب و عفاف اس�ت. 

زهرا چیذری
  گفت و گو
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